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Referat fra bestyrelsens 7. møde          
 
Torsdag den 14. marts 2019 kl. 16:30 – 19:00  
Esrum Møllegård, Klostergade 12, 3230 Græsted 

 

Tilstede: 
Annette Sørensen, VisitDenmark 
Benedikte Kiær, borgmester i Helsingør Kommune  
Carl Frederik Bruun (formand) 
Freja Brabæk Kristensen, byrådsmedlem i Fredensborg Kommune 
Jens Bjerregaard Christensen, skovrider i Naturstyrelsen 
Jette Haugaard, lodsejerrepræsentant 
Kirsten Jensen, borgmester i Hillerød Kommune 
Peter Skat Nielsen, Danmarks Naturfredningsforening 
Poul Erik Pedersen, Friluftsrådet (næstformand) 
Steffen Jensen, borgmester i Halsnæs Kommune (måtte forlade mødet for andre gøremål før afslutning af pkt. 5) 
 
Observatører:  
Anders Kring Mortensen, projektudvikler 
Lars Rudfeld, projektudvikler (referent) 
Marianne Lund Ujvári, sekretariatschef 
Morten Ulrik Jørgensen, Gribskov Kommune 
 
Afbud:  
Anders Gerner Frost, borgmester i Gribskov Kommune 
Lars Jonsson, Landbrug & Fødevarer 
Kirsten Skovsby, Danmarks Jægerforbund 
 

 

1. Godkendelse af dagsorden (1 min.) 

Dagsordenen blev godkendt. 
 

2. Orientering fra formanden (20 min.) 

• Turistskilteansøgning er sendt  

Kommunerne inddrages (via teknikergruppen), når vi har fået et svar fra Vejdirektoratet (lovet ultimo 
marts). 

• Ansøgning til Friluftsrådet er sendt  

Intet nyt. Poul Erik Pedersen informerede om to andre ansøgninger til Friluftsrådet med henvisning til 
nationalparksamarbejdet.  

• Første møde i nationalparkrådet 21/2 – konstituering mm.  

Rådet mødes igen den 28/3. Orientering om kandidater til bestyrelse m.v. Aktuel status d.d. for kandi-
dater: 
 
Formand  
Per Frost Henriksen, DGI Nordsjælland og DIF (herunder en række forbund) 
Thomas Køster, Gribskov Spisekammer 

 
Næstformand 
Ole Caspersen, Kulsviergården, Lokalrådet i Alsønderup, Alsønderup Sogns borgerforening, Alsønderup 
Vandværk og FDF Alsønderup 
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Bestyrelsesmedlem 
Katrine Hofman Bang, Pibergården Lavuk 
Maibritt Bager, Helsingør Museerne, Helsingør Kommune 
Mette Aaskov Knudsen, Skovskolen, Institut for Geovidenskab og Naturforvaltning, Det Natur- og Biovi-
denskabelige Fakultet, Københavns Universitet 
Ole Caspersen (se ovenfor) 
Ole Lass Jensen, Museum Nordsjælland 
Thomas Køster (se ovenfor) 
 

• Opsamling på de to offentlige møder (26/2 og 4/3)  

Fremmøde (ekskl. råd, bestyrelse og sekretariat): Esrum: 55; Krogerup: 43. Positiv stemning. 
• Nyt fra møde i Formandsforum den 12/3  

Naturmøde i Hirtshals 24-25/5. Tema: Code of conduct.  
Fælles udfordringer:  
Økonomi: manglende bevilling, deadlines og fejl;  
Naturprojekter, EU-ordninger og de minimis;  
Forsikring af bl.a. udstyr og frivillige.   
Fælles møde med MST/NST d. 5/4 2019. 

• Datoer for idéseminarer for bestyrelse, råd og sekretariat 

- 1. seminar: Tirsdag d. 21. maj 2019 kl. 16-21.30 
- 2. seminar: Onsdag d. 28. august 2019 kl. 16-21.30 
Hvis bestyrelsesmedlemmer ikke har mulighed for at deltage, kan de evt. sende en repræsentant, som 
kan formidle evt. budskaber og projektideer. 

• Status på idéfasen  

Næste offentlige møde er i Frederiksværk den 21/3. 
Dialogmøde med private lodsejere er den 25/3. 
Pr. d.d. er ca. 60 ideer indsendt via hjemmesiden. 

• Status på arbejdet med nationalparkplanen  

Arbejdet følger tidsplanen. 
Eksterne bidrag på friluftsliv (v/ konsulentfirmaet Michael Moos-Bjerre), geologi/landskab (v/ Michael 
Houmark-Nielsen, lektor emeritus, Statens Naturhistoriske Museum), turisme (v/ VisitNordsjælland) og 
erhverv (v/ joint venture Dorthe Kiilerich/Eskild Hansen). Bidrag vedr. friluftsliv og turisme er modtaget.  
Sekretariatet skriver aktuelt på statusdelen. 

• Nationalparkfejringen i maj 

Hver kommune afholder en fejring, og sekretariatet holder en. Sekretariatet laver fælles annonce i lo-
kalpressen. Kommunerne trykker flyers. 

• Formidlernetværk 

Første møde afholdt den 28/2. 13 formidlere på tværs af kommuner og natur/kultur deltog. Næste 
møde den 14/5. Positiv indstilling til fælles projekter. 
 

3. Endeligt regnskab 2018 og budget 2019 (20 min.)  

Årsregnskabet for 2018 er endeligt gjort op, og vores forbrug landede på 1.021.736 kr. Det var mere 
end de budgetterede 1.008.000 kr., men stadig under vores bevilling på 1.500.000. kr. Budgetoverskri-
delsen skyldes, at vi skal hensætte 50.000 kr. til genetablering af lejemål samt 65.801 kr. til feriepenge.  
Vores opsparing ultimo 2018 er på 478.264 kr. Opsparingen overføres til 2019. 
 
Budget 2019 og ekstra midler på Finansloven til alle nationalparker  

Vi er blevet nødt til at revidere budgettet for 2019 i forhold til det, som bestyrelsen godkendte den 29. 
januar 2019.  
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Dette skyldes: 
1) at vi har modtaget en lønprognose fra Naturstyrelsen, som viser større lønudgifter til løn end bud-
getteret.  
2) at der i de tidligere versioner af budgettet ikke har været budgetteret med det fulde beløb, vi har til 
rådighed (nu 6.700.000 kr.).   
 
Vi har endnu ikke modtaget en bevillingsskrivelse for indeværende år fra Naturstyrelsen/Miljøstyrelsen, 
men ifølge finanslov 2019 har vi 5.200.000 kr. i 2019.  
 
Sekretariatet indstiller:  
1. at bestyrelsen godkender årsregnskabet for 2018. 
2. at bestyrelsen godkender det reviderede budget for 2019 og 2020. 
 
Beslutning 
Bestyrelsen godkendte årsregnskab for 2018 og revideret budget for 2019 og 2020. 
 

4. Delegation af beslutningskompetence (25 min.)  

Nationalparkloven giver mulighed for, at nationalparkbestyrelsen kan bemyndige bestyrelsesformand 
og sekretariat til at træffe beslutninger på bestyrelsens vegne i nærmere bestemt omfang. 

 
Delegationspapiret præciserer omfanget af delegation af beslutningskompetence i forhold til en række 
områder. Delegationspapiret er tænkt som et praktisk opslagsværk, der kan give medlemmer af besty-
relsen, rådet og ansatte i sekretariatet et overblik over opgaver, sagsgange og beslutningskompetence 
indenfor de relevante områder. Bemærk, at papiret også forholder sig til spørgsmålet om nationalpark-
fondens adgang til at gøre indsigelse, påklage afgørelser m.v. herunder kommunale afgørelser. 

 
Papiret er inspireret af Nationalpark Thy, der har et tilsvarende, og som har gode erfaringer med det. 
Papiret vil skulle revideres i forbindelse med vedtagelsen af nationalparkplanen, der vil resultere i nye 
arbejdsopgaver, når planen skal udmøntes.  
 
Sekretariatet indstiller:  
1. at bestyrelsen godkender udkastet til delegationspapir. 

 
Beslutning: 
Bestyrelsen drøftede udkastet, foreslog en række ændringer og besluttede at vende tilbage til delegati-
onsplanen på et senere bestyrelsesmøde. 
 

5. Drøftelse af samarbejde mellem nationalparkråd, bestyrelse og sekretariat (30 min.)  

I arbejdet med nationalparkplanen skal der tages faglig stilling til forslag til indsatser, og der vil være 
forslag, der skal tilpasses for at kunne indgå i planens indsatsprogram.  
Sekretariatet ønsker at kunne inddrage nationalparkrådets store faglige kapacitet i denne proces. Det 
forudsætter, at der er nem adgang til faglig sparring og bistand mellem sekretariat og rådsmedlemmer. 
Det er samtidig vigtigt, at der internt i rådet er den nødvendige vidensdeling, så der sikres størst mulig 
koordination på tværs af faggrupper i vurderingen af forslag til indsatser, så mulige synergier udnyttes. 

 
Sekretariatet indstiller:  
1. at bestyrelsen godkender, at sekretariatet i arbejdet med nationalparkplanen søger faglig rådgiv-

ning og sparring med de relevante medlemmer af nationalparkrådet. 
2. at bestyrelsen opfordrer nationalparkrådet til at sikre den nødvendige vidensdeling i rådet. 
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Beslutning: 
Bestyrelsen opfordrede til, at sekretariatet i størst muligt omfang anvender rådets kompetencer i ar-
bejdet med nationalparkplanen. Drøftelsen om samarbejdet med nationalparkrådet fortsættes på et 
senere bestyrelsesmøde.  
 

6. Studietur 25. juni 2018 inkl. bestyrelsesmøde (15 min.)  

Sekretariatet foreslår, at vi i år nøjes med en dagstur rundt i NP Kongernes Nordsjælland. Derved sikrer 
vi, at så mange bestyrelsesmedlemmer som muligt kan deltage i bestyrelsesmødet d. 25. juni, hvor et 
udkast til nationalparkplanens statusafsnit skal godkendes. Turen tilrettelægges efter bestyrelsens øn-
sker f.eks. formidlingsstrategi og besøgscenter, lokal udvikling og turisme inkl. besøg hos private lods-
ejere mm.  
 
Forslag til program for endagstur den 25. juni 

08:00   Afgang fra Esrum Møllegård  
16:00   Ankomst til Esrum Møllegård 
16:30-19:00  Bestyrelsesmøde nr. 8 
 
Sekretariatet indstiller:  
1. at bestyrelsen beslutter, hvorvidt sekretariatet skal arrangere en tur, dens længde og emne. 
 
Beslutning: 
Bestyrelsen godkendte, at Halsnæs Kommune i samarbejde med sekretariatet arrangerer en tur i kom-
munens del af nationalparken i forbindelse med næste bestyrelsesmøde.  
 

Bestyrelsen bifaldt et forslag om, at sekretariatet i samarbejde med kommunerne arrangerer tilsvaren-
de besøg på lokaliteter rundt om i nationalparken. 

 
7. Orientering fra medlemmerne (10 min.) 

Kirsten Jensen orienterede om et møde i Hillerød Kommune mellem byråd, nationalparkbestyrelse, na-
tionalparkrådet, interessenter m.fl. om det videre arbejde med nationalparken. 
 

Poul Erik Pedersen orienterede om et fællesmøde om arbejdet med nationalparkplanen i Friluftsrådets 
lokale repræsentation. 
 

Jette Haugaard orienterede om, at foreningen Kongernes Nordsjællands Natur- og Lodsejerlaug er ned-
lagt. Herefter er private lodsejere samlet i Foreningen af Landbrugere i Nationalpark Kongernes Nord-
sjælland. 
 

Annette Sørensen orienterede om et møde på natur- og kulturformidleruddannelsen, hvor der frem-
kom forskellige forslag til spændende natur- og kulturformidlingsprojekter. En vigtig pointe var, at det 
er vigtigt at passe på natur og kultur inde i nationalparken, og at kommercialisering bør lægges udenfor. 
 

Freja Brabæk Kristensen orienterede om, at Fredensborg Kommune er i gang med at kortlægge rekrea-
tive stier med det formål at forbedre borgernes adgang til naturen og til rekreative formål, hvilket kan 
understøtte formidlingen af nationalparken. Fredensborg Kommune arbejder endvidere på et idékata-
log til brug for nationalparkplan-arbejdet. 
 

Jens Bjerregaard Christensen orienterede om, at direktøren på Esrum Kloster, Arne Kvist Rønnest, har 
fået nyt job, og der er en proces i gang med at finde en ny direktør. 
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Morten Ulrik Jørgensen orienterede om, at der i Gribskov kommune er en gruppe, der arbejder med 
Frederiksborghesten, som forventes at komme med indspil til nationalparkplanen. 
 

Benedikte Kiær oplyste, at Helsingør kommune har et katalog med forslag til nationalparkplanen under 
behandling. 

 

8. Kommende møder (5 min.) 

Bestyrelsesmøder  

Tirsdag den 25. juni 2019 kl. 16.30-19.00 
Torsdag den 15. august 2019 kl. 16.30-19.00 
Tirsdag den 22. oktober 2019 kl. 16.30-19.00 
Mandag den 4. november 2019 kl. 18.30-21.00 
Mandag den 2. december 2019 kl. 18.30-21.00 
 

Andre møder 

Idéseminar 1: Tirsdag d. 21. maj 2019 kl 16-21.30 
Idéseminar 2: Onsdag d. 28. august 2019 kl 16-21.30 
 

9. Evt. (5 min.) 

På vegne af Steffen Jensen og sig selv gjorde Annette Sørensen opmærksom på mulighederne for, at 
destinationsselskaber kan søge erhvervsministerielle midler til udvikling af nationalparken som turist-
destination. Det kan evt. ske i samarbejde med kommunerne og kræver 50 % medfinansiering, som kan 
ske ved lønfinansiering. Bestyrelsen håber, at kommuner og VisitNordsjælland vil gå videre med sagen. 
 

10. Godkendelse af referat med underskrifter (5 min.) 

Referatet blev godkendt. 
 

 




